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Dagsorden 

Pkt. 1 Velkomst og præsentation af panelet 
 
Pkt. 2 Godkendelse af dagsorden 
 
Pkt. 3 Godkendelse af referatet fra sidste møde (bilag 1) 
 
Pkt. 4 Opfølgning af tidligere input fra aftagerpanelet, herunder 

• Praktikpladser 
• Studerende som studentermedarbejdere 
• Dimittendledighed (bilag 2) 

 
Pkt. 5  Udvikling af kandidatuddannelsen, herunder 

• Forholdet mellem bredte og dybde i uddannelsen 
• Er der nye felter, som bør inddrages i uddannelsen? 

 
Pkt. 6 Input fra aftagerpanelet ift. nye medlemmer, herunder medlemmer fra embedsværket fra 

centraladministrationen 
 
Pkt. 7  Ønsker og gode råd fra aftagerpanelet 
 
Pkt. 8 Sondering af, hvilken mødeform og mødetidspunkt aftagerpanelet foretrækker 
 
Pkt. 9 Samtykkeerklæringer (bilag 3) 
 
Pkt. 10  Eventuelt  
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Ad 1. Studienævnsformanden bød velkommen og deltagerne præsenterede sig. 
 
Ad 2. Dagsorden blev godkendt. 
 
Ad 3. Referatet fra mødet i 2021 blev godkendt. 
 
Ad 4. Studienævnsforpersonen orienterede: 
 

• Uddannelsesevalueringen fandt sted i foråret 2022. Et medlem af 
aftagerpanelet deltog i arbejdet sammen med studielederen fra 
Psykologiuddannelsen i Århus. Det var et fint møde og konklusionen var, at 
psykologiuddannelsen i Aalborg er en rigtig god uddannelse med et 
udviklingspotentiale vedr. dimittend-ledigheden, som svinger en del. 

• Studiet arbejder stadig på udfordringerne omkring praktikpladser. Situationen 
er, at der skal opstøves 140 pladser til studerende på 8. semester i foråret 
2023, hvor uddannelsen har en stor kandidatårgang i forhold til andre år. Det 
store antal kandidater skyldes dels som noget nyt et eksternt optag af 
kandidatstuderende på 7. semester, dels mange studerende, der er vendt 
tilbage til studiet efter orlov samt at der ikke er så mange studerende, der har 
taget orlov i foråret 2023.  
Der er i efteråret gjort flere indsatser for at finde nye praktikpladser: Studiets 
praktikkoordinator har inviteret bredt ud til en praktikinformationsaften for 
kliniske psykologer, hvor 2 nuværende praktikværter med selvstændig praksis 
fortalte om, hvad det vil sige at have praktikanter. 4 interessenter deltog i 
mødet, men var ambivalente omkring at tage en praktikant. Arrangementet 
gentages næste år. En anden indsats er en PPR-aftale på kommuneniveau. Det 
er håbet, at der laves en aftale. 

Herudover er der indsatser, som endnu ikke er sat i værk: Studiet arbejder med 
at lave en posterkonference for specialestuderende på kandidatuddannelsen, 
som vil slutte med et event for alle praktikvejlederne og en middag. 
Forhåbentlig vil dette tiltag kunne generere flere praktikpladser. Medlemmer af 
aftagerpanelet har før nævnt, at en børs, hvor praktikværter kan møde 
studerende vil være hensigtsmæssig.  Muligheden for at være 
studentermedhjælpere i virksomhederne under studiet og dermed have en 
tilknytning og et samarbejde til virksomhederne både før og efter vil kunne 
åbne døre til flere praktikpladser, men også sikre tilknytning til 
arbejdsmarkedet efter praktikken. Studiet er ikke nået til at lave en målrettet 
indsats omkring begge disse forslag, da fokus har været på rammeaftaler og 
udvikling af interne procedure. Dog nævner flere af aftagerne, at de har 
studentermedhjælpere og har stor glæde af det. 
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• Dimittend-ledigheden ser med de nye tal ikke kritisk ud. Studiet har et godt ry, 
der er for at skabe gode psykologer, er det ikke bekymrende tal. En stor 
generation af psykologer, der går på pension, et stort fokus på børn og unge og 
om yderområder kan få psykologer nok, giver også forventning om en faldende 
dimittend-ledighed på sigt. 
Studielederen tilføjede, at det med tallene på bilaget nu også ser ud til, at de 
studerende kommer et kvartal hurtigere i arbejde. 

Et aftagerpanelmedlem gjorde opmærksom på, at der er ekstrem fokus på børn og 
unges trivsel. Det er et internationalt fænomen, som har stor politisk bevågenhed, 
som vil betyde en oprustning de kommende år. 

Et studienævnsmedlem gjorde opmærksom på, at tallene bruges til at sammenligne 
uddannelsessteder, og at det ikke ser kritisk ud. 

Et aftagerpanelmedlem huskede på at arbejde med strukturen. Specialetiden er et 
afbræk væk fra arbejdsmarkedet, som kan være pædagogisk meningsfuld, men som 
kan skabe diskontinuitet i samarbejdet med arbejdsmarkedet. 

Et studienævnsmedlem fortalte om et møde med Dansk Psykologforening, som er 
overrasket dels over ledighedstallene dels over problemet med at skaffe praktiksteder. 

Herefter var der en længere udveksling af forslag til at komme ud i yderområderne af 
Region Nordjylland: 

Et aftagerpanelmedlem sagde, at der måtte arbejdes henimod en kulturændring. 

Et studienævnsmedlem foreslog et symbolsk tilskud til benzin. 

Et aftagerpanelmedlem opfordrede virksomhederne i yderområderne til at sige ja til 
praktikanter. At være ”fodslæbende” er et problem for branchen. 

Herefter var der en udveksling af forslag generelt til at skaffe flere praktikpladser: 

Et aftagerpanelmedlem bakkede op om fordelen i en PPR-rammeaftale, men foreslog 
også at overveje at sætte området fri, dvs. lade de studerende selv kontakte 
praktikstederne bortset fra de steder, hvor der findes rammeaftaler. 

Et aftagerpanelmedlem foreslog et inspirationskatalog til de studerende. 

Et studienævnsmedlem foreslog, at ældre studerende, der havde været i praktik 
fortalte om deres praktiksteder. 

Et studienævnsmedlem foreslog at rejse ud til praktikstederne i yderområderne på 
charmeoffensiv eller invitere dem ind. 
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Et aftagerpanelmedlem opfordrede til at kigge på uopdyrket land, fx 
socialforvaltninger, anbringelsesområdet og forældrekompetenceområdet. 

 
ad 5. Da kandidatuddannelsen står over for en nytænkning, indbød studienævnsforpersonen 
aftagerpanelet til at fortælle om, hvad en god psykologuddannelse er. Der kom følgende input: 
 

- det er vigtigt at komme ud med erfaring i at tilgå en metode og et fagstof 
- fra arbejdsgivers perspektiv er det vigtigt, at man kan bruge sig selv som redskab, når 

man kommer ud og har en bevidsthed om sig selv 
- kendskab til terapeutiske retninger, kendskab til testning og noget inden for det 

pædagogiske er vigtige 
- evnen til at danne hypoteser om, hvordan ting hænger sammen, er vigtig 
- at kunne vurdere og analysere er vigtigt og at kunne beskrive patienter med fagtermer 
- at komme med en faglig ballast og identitet er vigtigt, men også at kommen med en 

forståelse for, at andre også er vigtige. 
 

Ligeledes blev forslag til nye felter efterlyst. Der kom følgende forslag: 

- bæredygtighedspsykologi 
- gerontopsykologi 
- misbrug/afhængighed 
- supervision 

 

 
ad 6. Studienævnsforpersonen bad om aftagerpanelets forslag til nye medlemmer. Der blev foreslået 
medlemmer med baggrund i:  
 
- PPR 
- Familiegrupperne 
- Jobcentrene 
- Dansk Psykologforening 
- utraditionelle psykologarbejdspladser, ex. sportsklubber 
 
 
Studielederen gjorde opmærksom på, at panelet også kan bruges til at komme ud i regionen på. 
 
 
Ad 7. Studienævnsforpersonen bad om aftagerpanelets ønsker og gode råd: 
 

- en bedre balance blandt mødedeltagerne 
- fx at praktikkoordinator deltager, hvis praktik er på dagsordenen på kommende møder 
- flere repræsentanter fra det private område 
- fx en repræsentant fra privathospitalet Heimdal 
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- en sportspsykolog i aftagerpanelet 
 

Ad 8. Mødetidspunkter: 

- Deltagerne var enige om, at et mødetidspunkt sidst på dagen var at foretrække.  
- November blev fastholdt. 

 

Mødeform:  

Der kom forslag om: 

- At bygge en opsamling/en ”siden sidst” ind i referatet 
- At lave en handleplan 
- Dialog er vigtig: det giver værdi at høre andre aftageres input 

 
Et studienævnsmedlem gjorde opmærksom på, at der er progression og at der er en værdi i at mødes. 
Fx opleves det, at diskussionen vedr. praktik har rykket sig og kan indgå i næste års rul. 
 
Ad 9. De tilstedeværende medlemmer af aftagerpanelet underskrev samtykkeerklæringerne. 
 
Ad 10. Studienævnsforpersonen takkede for et godt møde. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


